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НАРОДНАЯ ТРЫБУНА

У подлы час не проста быць 
      няподлым,
Ісці свёю цвёрдаю ступой,
Калі не вераць
Ні слязам,
Ні модлам
І гнуцца перад сілаю тупой.

Адкрыты шлях 
Махлярству і халуйству,
Аддадзены нахабству рубяжы.
Як хочаш мець заўсёды хлеба лусту,
Дык пяты ўсім начальнікам ліжы.

Але трывай,
У гневе зубы сцяўшы,
Не пакідай апошні свой акоп,
Як ні было б пакутліва і цяжка, 
Як скрушліва і крыўдна ні было б...

Г.Бураўкін.

“Як цяжка ні 
было б...”Чым бліжэй дата прэзідэнцкіх 

выбараў, тым больш людзей хва-
люе пытанне: за каго галасаваць, 
чаму апазіцыя не мае адзінага 
кандыдата. Хачу падзяліцца на 
гэты конт сваімі думкамі. 

Апазіцыя – гэта мільёны люд-
зей на Беларусі, якія не згод-
ны з тым, як ідзе наша жыц-
цё. Зразумела, што кожны з 
мільёнаў тых людзей мае свае 
густы, свае прыхільнасці, свае 
прывычкі. І тое нармальна, на-
ват выдатна. Жыццё і павінна 
быць разнастайным. І калі б у 
нас адбываліся дэмакратыч-
ныя прэзідэнцкія выбары, мы з 
вамі сталі б сведкамі здаровай 
канкурэнцыі самых розных ідэй 
і поглядаў. У выніку чаго дэма-
кратычная краіна атрымоўвае 
законнага прэзідэнта і г.д. Калі 
ж яго праграма аказваецца 
нядзейснай, ён сыходзіць, каб 
вызваліць месца наступнікам. 

На жаль, пахваліцца гэтым мы 
не можам, бо існуючы рэжым 
не церпіць аніякіх канкурэнтаў, 
якіх бы поглядаў яны ні былі. 
Учапіўшыся за ўладу, падмяўшы 
пад сябе большасць СМІ, 
стварыўшы праўладную верты-
каль з асабіста адданых люд-
зей, першы прэзідэнт Беларусі 
ўладу не сабіраецца саступаць 

да смерці. Робіцца ўсё, каб у 
людзей склалася ўражанне, што 
Беларусь не мае нікога, хто быў 
бы варты пасады Прэзідэнта. А ў 
грамадстве пануе страх, разгу-
бленасць і абыякавасць.

Праўда, грамадства прачы-
наецца. Сацыяльныя апытанні 
апошняга часу паказваюць, 
што рэйтынг прэзідэнта сёння 
рэкордна нізкі і складае каля 
35-40%. Вось гэта і тлумачыць 
тое, што ўлада сёння хапаецца 
за ўсе сродкі, каб схіліць гра-
мадзян на свой бок. Падвышае 
пенсіі, стыпендыі і заробкі, 
робіць імітацыю дзейнасці, 
пасылае кантралёраў да 
чыноўнікаў. Але найбольш 
дзейсным сродкам уздзеян-
ня на выбарцаў з’яўляецца не 
тое, а фальсіфікацыя вынікаў 
выбараў. Механізм яе адпраца-
ваны да дробязяў. Не пусціць 
у камісіі апазіцыйна настрое-
ных грамадзян – адна з пер-
шых задач існуючай улады. Тое, 
што ўсе камісіі ўзначальваюць 
праўладныя чыноўнікі, якія вы-
конваюць загад вышэйстаячага, 
вядома даўно. Яны і падкручва-
юць лічбу ў неабходным кірунку. 
Сам прэзідэнт на мінулых выба-
рах прызнаў факт фальсіфікацыі. 
Ён сказаў літаральна наступнае: 

“Мы адкруцілі лічбу назад, бо 
яна была дужа неверагодная”. 
Як пасля такой заявы верыць 
уладзе? На большасці ўчасткаў 
для галасавання простыя сябры 
камісій лічаць галасы і перада-
юць іх колькасць старшыні, а той 
маніпулюе імі, як хоча. Бо яму да-
ведзена лічба, якую ён павінен 
адправіць вышэй. Гэта лічба –  
залог яго асабістага дабрабыту. 
Калі, прыкладам, у Лепелі лічба 
складзе 75%, а ў Бешанковічах 
толькі 50, – лічы, што ўсе нашы 
раённыя чыноўнікі паляцяць з 
пасадаў. 

Калі А.Мілінкевіч даведаўся, 
што яго прапанова аб сумес-
ным падліку галасоў адхілена 
праўладнай Палатай, ён заявіў 
пра свой няўдзел у “выбарах”. А 
навошта ўдзельнічаць у тэатры 
аднаго акцёра, калі вынік ужо 
вядомы? Дзесятак жа астатніх 
кандыдатаў у прэзідэнты, ся-
род якіх большая палова 
апазіцыйных, хочуць прайсці 
шляхам, які Мілінкевіч прайшоў 
у 2006-м годзе. Што ж, яны так-
сама ведаюць пра самавольства 
чыноўнікаў, якія ўзначальваюць 
камісіі. Але магчымасць су-
стрэцца з выбарцамі, атрымаць 
эфір, яшчэ і яшчэ раз сказаць 
людзям праўду апраўдвае такія 

намаганні. А таму я заклікаю ўсіх 
чытачоў “Крывінкі” падтрымаць 
у час збору подпісаў гэтых люд-
зей. Помніце, што Вы можаце 
ставіць свой подпіс за столькі 
чалавек, за колькі пажадаеце. 
Гэтым Вы даяце кандыдатам 
шанец, каб іх зарэгістравалі. 
Потым Вы пачуеце выступленні 
кожнага з іх і вызначацеся кан-
чаткова. Па майму прагнозу, 
сабраць 100 000 подпісаў здо-
леюць 4 ці 5 кандыдатаў ад 
апазіцыі. Гэта Віталь Рамашэўскі 
(БХД), Уладзімір Някляеў (“Гава-
ры праўду!”), Яраслаў Раманчук 
(АГП), Алесь Міхалевіч (Саюз 
“За мадэрнізацыю”) і Андрэй 
Саннікаў (Эўрапейская Бела-
русь). Не саромцеся ставіць 
подпісы за кожнага з іх. 

Далейшая стратэгія апазіцыі 
можа быць рознай. Калі нават 
усе зарэгістраваныя пойдуць 
на выбары паасобку і кожны з 
апазіцыйных кандыдатаў набярэ 
каля 10% галасоў, павінны быць 
аб’яўлены другі тур галасаван-
ня. Бо жаданых 50 % не будзе ні 
ў кога. І мы, нарэшце, атрымаем 
нешта новае. Але гэта магчыма, 
калі ў камісіях будуць грамадзя-
не незалежныя ад вертыкалі.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.	
Калі	не	жадаеце	атрымліваць,	
то	таксама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «	 Крывінка	 »		
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

За каГо ГалаСаваць?

Яшчэ ў сакавіку 1994-га мы 
мелі Канстытуцыю, згодна з якой 
Прэзідэнт выбіраўся на 4 гады 
не больш чым на 2 тэрміны. То 
бок максімальна ён мог быць 
прэзідэнтам 8 гадоў. І якім бы “зала-
тым” не быў той прэзідэнт, праз ука-
заны тэрмін ён павінен быў сысці. 
Бо 8 гадоў больш чым дастаткова, 
каб рэалізаваць нейкую праграму, 
калі яна ёсць. Такая сістэма змены 
лідэраў працуе ў бальшыні краінаў 
свету.

Нашу першую Канстытуцыю 
прымаў Вярхоўны Савет Беларусі. 
Па ёй у ліпені 1994-га быў абраны 
першы Прэзідэнт Беларусі. Падоб-
ныя на нашу сітуацыі былі ва ўсіх 
постсавецкіх рэспубліках. Сёння 
ў іх абраныя ўжо трэція ці чацвёр-
тыя па ліку Прэзідэнты, бо ў тых 
краінах Канстытуцыя – Асноўны 
закон краіны. У Беларусі ж першы 
прэзідэнт так змяніў Канстытуцыю, 
што сёння згодна з ёй ён можа бала-
тавацца да канца сваіх дзён. І праз 
16 гадоў ён застаецца ва ўладзе! І 
я ніколькі не сумняваюся ў ягонай 
“перамозе” на сёлетніх выбарах. 

Створаная ў нас сістэма не 
мае нічога агульнага з нармаль-
най, па якой развіваецца ўвесь 
цывілізаваны свет. Улада ў Беларусі 
трымаецца не на свабоднай працы 
кожнага грамадзяніна, а на каманд-

зе “кіраўнікоў”, якія прызначаюцца 
прэзідэнтам. Яны нібыта ўсё зна-
юць і ўсім валодаюць. На справе 
ж тое прыводзіць да суцэльнай 
бюракратызацыі, цэнтралізацыі і за-
стою. Замест свабоды дзеяння бела-
русы атрымалі кантрактную сістэму 
і страх згубіць працу. Замест воль-
ных сродкаў масавай інфармацыі 
– ганебныя тэлебачанне і газеты, 
дзе чорнае выдаюць за белае і на-
адварот. Замест выбараў – фарс, дзе 
задзейнічаны мільёны чыноўнікаў, 
што стараюцца абяліць рэжым. 

У нас даўно стала правілам, калі 
на пасады прызначаюцца не кам-
петэнтныя грамадзяне са сваёй 
арыгінальнай думкай, а персо-
ны, асабіста аддадзеныя першай 
асобе. Ніякай ініцыятывы, ніякай 
дзейнасці, акрамя асабістай нажы-
вы, ад іх чакаць не прыходзіцца.

Якія водгукі мае ўсё тое для 
жыхароў нашага раёна? Непасрэд-
ныя. Тыя 16 гадоў для нас загубле-
ны час. Бешанковічы не атрымалі 
ні праекта, ні ініцыятывы, ні прад-
прыемства, каб неяк адшукаць 
для людзей магчымасць заробіць. 
Мы застаемся нават не на абочы-
не, а пад адкосам магістральнага 
шляху развіцця. Я не хачу такой 
стабільнасці. Я буду галасаваць за 
перамены.

Іван Фёдараў.

ЧАМУ Я НЕ БУДУ 
ГАЛАСАВАЦЬ ЗА ЛУКАШэНКУ

З Быкавым у 
душы

Калі летась у 
Бешанковічы завітаў 
Уладзімір Арлоў з 
сябрамі, мясцовая ўлада 
не дазволіла сустрэцца з 
імі ў раённай бібліятэцы. 
Маўляў, парушана заяўка 
на правядзенне такіх 
сустрэч.(Тую вечарыну 
я арганізаваў у Старых 
Ранчыцах.) Думаецца, 
калі б уваскрос Янка Ку-
пала ці Якуб Колас, даз-
волу на сустрэчу з імі ад 
бешанкоўскіх чыноўнікаў 
мы б усё роўна не 
атрымалі. Хаця тое, што 
падобныя спатканні 
з вялікімі людзьмі 
ўплываюць на наш лёс, 
чыноўнікі не адмаўляюць. 
Але чамусьці ім думаецца, 
што на людзей большы 
ўплыў аказваюць бяскон-
цыя паседжанні камісій 
па справах алкаголікаў і 
т.п., якія тыя ж чыноўнікі 
праводзяць.  

Сёння ў маёй хаце штод-
ня гучыць голас Васіля 
Быкава. Хаця наш Вялікі 
Беларус памёр сем гадоў 
таму, радыё Свабода 
зрабіла і працягвае рабіць 
прыемны падарунак для 
ўсіх людзей. Яно бясплат-
на высылае аўдыёкнігу 
В.Быкава “Доўгая дарога 
дадому” усім жадаючым, 
хто дашле ім заяўку. 

Гэта апошняя кніга 
аўтара, якую ён сам 
запісаў на радыё Свабо-

да, калі жыў у Празе. І ця-
пер, калі я маю вольную 
хвіліну, я слухаю дзядзьку 
Васіля. Часам мне часам 
здаецца, што ён сядзіць 
насупраць і сваім спакой-
ным голасам, крыху спя-
шаючыся, расказвае мне 
пра сваё жыццё-быццё. 
Чытаючы ягоныя кнігі 
я дзіву даваўся: як про-
ста можна, аказваецца, 
напісаць пра самае скла-
данае. А зараз, слухаючы 
голас Васіля, разумею: 
якое гэта вялікае шчасце 
для нас, беларусаў, што ён 
не быў забіты на вайне. Бо 
ці знайшоўся б яшчэ хто, 
хто падняў бы мараль-
ную планку  ў савецкі час 
так высока. Ці не патанулі 
б мы ў плыні тагачаснай 
хлусні. Ды й сёння спадар 
Васіль дапамагае трымац-
ца на плаву, знаходзіць у 
вірах барацьбы са злом 
адзіна правільны шлях. 

Чытачы “Крывінкі” 
могуць замовіць сабе 
аўдыёкнігу Васіля Быкава, 
напісаўшы ліст з просьбай 
на радыёстанцыю Сва-
бода і прыклаўшы да яго 
свой адрас. 

Закажыце кнігу для сябе 
па адрасу: 220 005 г.Мінск, 
паштовая скрыня 111 

Запрасіце да сябе Васіля 
Быкава. Вы не пашкадуеце 
аб гэтай сустрэчы.

Г.Станкевіч.



2 СТАР.№16 вЕРаСЕНь 2010 Года

Амаль штодзень 
беларускія навіны па-
чынаюцца з адной і той 
інфармацыі. Маўляў, 
прэзідэнт у краіне карыста-
ецца нечуванай падтрым-
кай. Як сведчаць “неза-
лежныя” апытанні, ягоную 
палітыку падтрымліваюць 
...75% жыхароў краіны. 

Вы не задумваліся, 
навошта так назойліва 
ўбіваецца ў нашы галовы 
тыя 75 %? Ды ўсё вельмі 
проста. Краіна рыхту-
ецца да чарговай “эле-
гантнай перамогі”. А каб 

пасля аб’яўлення канчат-
ковых лічбаў народ не 
хапіў шок, яго пачынаюць 
да той лічбы паціхеньку 
прывучаць. Калі вуха 
трошкі прывыкне да не-
звычайных лічбаў, яно і 
не будзе так востра рэа-
гаваць на маючую адбыц-
ца фальсіфікацыю. Гэта як 
дрэнны шлягер. Ніхто яго 
і слухаць не хоча, але на 
пяцідзесяты раз, здаецца, 
што шлягер нядрэнны. 

Вось таму праз 
усе сродкі масавай 
інфармацыі  пры любым 

зручным выпадку людзям 
даводзяць: 75 % і ніяк не 
ніжэй. Ну і што, што на 
справе будзе не больш 40. 
Кожны старшыня камісіі 
ведае даведзеную да яго 
лічбу, і няхай паспрабуе 
паставіць не тыя адцоткі 
ў пратакол. Такіх смелых 
па ўсёй Беларусі няма. А 
таму ўжо сёння раскруч-
ваецца бяспройгрышны 
варыянт: хто асмеліца яго 
парушыць? Апазіцыя? Дык 
яна ж па словах прэзідэнта 
прадажная, даўно купле-
ная захадам, а сёлета яшчэ 

і ўсходам. 
Але калі выходзіш 

на вуліцу і гаворыш 
з простымі людзьмі, 
становіцца ясна, што сё-
лета той нумар з прадаж-
най апазіцыяй і 75-ццю 
працэнтамі не пройдзе. 
Надта многа праціўнікаў 
мае тая лічба. Надта на-
дакучыла бальшыні роля 
адзінокага актора на 
тэлебачанні. І, калі быць 
аб’ектыўнымі, не такі ўжо 
ён і таленавіты.

Г.Мікалаеў.

СЕМдЗЕСят пяць пРацэНтаў – За!

Здаецца, у  Бешанковічах клапоццяцца 
пра пакупніка. Сапраўды, нешта робіцца ў 
плане абнаўлення магазінаў, рэканструкцыі 
гандлёвых кропак. Нядаўна напрыканцы лета 
абнавілі спецыялізаваную хлебную краму. 
Зараз сюды прыемна зайсці. Але вось дзіва. 
Не паспела на плітцы абсохнуць будаўнічая 
рошчына, як магазін, калі верыць паперыне 
на дзвярах, закрыўся “На переучёт”. Ды яшчэ 
на два дні. Якая прыватная гандлёвая кропка 
можа дазволіць сабе падобнае? Дабраахвот-
на страціць штодзённы прыбытак у некалькі 
мільёнаў рублёў можа толькі хіба хворы на 
галаву. А ў Бешанковічах такі парадак. Усе 
дзяржаўныя крамы рэгулярна зачынаюцца 
“На переучёт”. І не на адзін дзень. Прычым, 
ён праводзіцца з 9-00  да 17-00. Тое, што ства-
раюцца нязручнасці пакупнікам, мясцовых 
чыноўнікаў ад гандлю асабліва не хвалюе. Гу-
бляюць жа не яны і не са сваёй кішэні. 

У прыватніка такі нумар не пройдзе. 

Прыватнік жыве кожным днём гандлю і адда-
ваць камусьці свой прыбытак ён не збіраецца. 
Менавіта таму ў большасці сапраўды развітых 
краін увесь гандаль раздзяржаўлены. Бо 
дзяржаўны не вытрымлівае з ім аніякай 
канкурэнцыі.

Толькі наша “гібрыдная” эканоміка можа 
сабе дазволіць падобныя эксперыменты. Чаму 
тут дзівіцца. Таму, што тыя, хто кіруе гандлем, 
атрымоўваюць ўдвая-утрая больш за тых, хто 
стаіць за прылаўкам? Што яны трымаюць у 
дзяржаўных крамах вялізныя штаты і пры тым 
не хочуць людзям плаціць? Або таму, што кош-
ты ў тых дзяржкрамах парой касмічныя?

Толькі тады, калі ў краіне пройдзе прыва-
тызацыя аб’ектаў сферы паслуг, можна будзе 
гаварыць пра нейкі клопат пра пакупніка, то 
бок пра нас з вамі. Пакуль жа цырульні, кафэ і 
крамы застаюцца дзяржаўнымі, гаварыць пра 
тое ранавата.  

л.паўлава.

Сёлета ў Пяцігарскай 
сярэдняй школе навуча-
ецца 42 вучні. Яшчэ за-
летась іх было 66, а праз 
два гады будзе не больш 
трыццаці. Ды й дзеткі тыя 
ўсе амаль без выклю-
чэння слабыя, вучоба ім 
даецца з цяжкасцю. Па-
добная сітуацыя тыповая 
для беларускіх вясковых 
школак.

Як мы прыйшлі да та-
кога становішча? Яно ж 
не склалася за адну ноч. 
Ці ёсць у краіне ўлада, 
якая кантралюе сітуацыю, 
уплывае на яе? Зазна-
чым з горыччу – няма. 
Тое кіраўніцтва на чале з 
прэзідэнтам, што 16 гадоў 
паказвае па тэлевізару 
шчаслівае жыццё 
беларусаў, на справе 
аказалася няздольным 
выправіць сітуацыю. А 
выправіць яе хаця б част-
кова яшчэ магчыма нават 
сёння. Праўда, дзеля гэ-
тага патрэбна працаваць. 
Трэба цалкам адмовіцца 
ад папулізму, трэба пе-
растаць шукаць ворагаў 
у сваёй краіне, пайсці на 
сумленныя выбары. 

Сёння многім ужо 
зразумела, што занядба-
ны стан нашых сельскіх  
школак наўпрост звя-

заны з такім жа станам 
большасці сельскагаспа-
дарчых прадпрыемстваў. 
Тут квітнее беспрабуд-
нае п’янства, зладзей-
ствы, злачынствы – гэта 
толькі бачная частка 
айсберга, які пагражае 
Беларусі. Ненароджа-
ныя дзеці, адсутнасць 
наогул здаровых дзяцей, 
велізарная колькасць 
дзетак з псіхафізічнымі 
адхіленнямі – гэта ўсё  
вынік “аграгарадковай” 
палітыкі А.Лукашэнкі ў 
вёсцы. 

“Кіраваць калгасамі 
лягчэй, чым уласнікам. 
Калі адмовішся ад 
калгасаў на карысць 
апошніх – у адначассе 
згубіш прэзідэнцтва.” 
Гэтыя тэзісы першы 
беларускі прэзідэнт 
засвоіў выдатна, а таму не 
даў фермерству аніякай 
магчымасці развівацца. 
Сёння ў нас недзесяткі 
і сотні фермераў. Толькі 
адзінкі ў кожным раё-
не могуць пахваліцца 
моцнымі фермерскімі 
гаспадаркамі. А моцны зя-
мельны ўласнік – гэта не 
толькі моцная эканоміка 
краіны. Гэта і моцныя 
сем’і, і здаровыя дзеці, і 
поўныя вясковыя школы.

Але праводзіць дзейс-
ныя рэформы – справа не 
гэтай улады. Куды прас-
цей узурпаваць тэлеба-
чанне і іншыя сродкі СМІ 
і няспынна цвярдзіць пра 
ворагаў-апазіцыянераў, 
як і пра тое, што нас вы-
ратуюць толькі калгасы. 
Выказванні прэідэнта ў 
апошні час на карысць 
фермерства – гэта па 
сутнасці сарамлівае прыз-
нанне сваёй памылковай 
лініі паводзін цягам усіх 
16 гадоў. 

Фальшывы лозунг 
“Накарміць народ!”, 
пад якім праводзяцца 
вясенне-летнія кампаніі 
прэзідэнта, прывёў да 
поўнага краху пакуль 
што сельскія школы. Мы 
згубілі цэлае пакаленне 
здаровых вясковых дзя-
цей. Ці варты былі таго 
ўсе патугі ўлады? Адназ-
начна – не. Любая ўлада 
не вельмі любіць прыз-
наваць свае памылкі. Але 
памылкі, якія прыводзяць 
да злачынства, прызна-
ваць прыйдзецца. 

Своечасова накарміць 
трэба скаціну. Народ сам 
сябе пракорміць. І шчэ не 
позна людзям на вёсцы 
даць зямлю і волю. 

Г.Станкевіч.

28-га верасня я наведаў АграВітВін. 
Нагода была простая: тут старшакласнікі 
Пяцігарскай школы павінны былі адпраца-
ваць, каб атрымаць у школьную сталоўку 
крыху бульбы. А ці многа яе трэба на 42 
вучні? Ад сілы 200-250 кг. 

Я не быў на полі, не ведаю, якая там 
сітуацыя з уборкай ураждая. Але тое, 
што я ўбачыў на тэрыторыі мехдвара і 
прылягаючай да яе мяне, як бы мякчэй 
сказаць, непрыемна ўразіла. Па-першае, 
тэхнікі, каб падвезці дзетак да месца пра-
цы, не было. Тая “Газэль”, што падвозіла іх 
напярэдадні, стаяла без паліва. Калі яго 
хто прывязе – невядома. Сказалі, што 
АграВітВін не мае грошай, і, наогул, мае 
адны мільёны даўгоў. Мне патлумачылі 
ў дыспетчарскай, што іх (калгаснікаў) 
абіраюць як ліпку. Кожны стараецца 
ўрваць.(Хто такі гэты “кожны” мне не 
патлумачылі.) 

Калі я падышоў да бульбы, што ляжала 
проста на вуліцы пад навесам, воку ад-
крылася непрыглядная карціна. Бульба 
была ледзь не на вуліцы абы як прыкры-
тая рэшткамі плёнкі і кавалкам шыферу. 

З дзіравага даху на яе сцякала вада. Хаця 
навес быў вялікі, амальувесь яго займа-
ла адна вялізная лужына. Вада сцякала 
сюды з наваколля, бо там было вышэй. 
Такі ж стан меў і другі навес. Кідалася ў 
вочы агульная занядбанасць усяго, на 
чым можна было затрымаць погляд. Па 
мехдвару купкамі снавалі механізатары. 
Сям-там стаяла паламаная, брудная , 
напаўразабраная тэхніка. “І гэта ўсё плата 
за тое, каб народу не даць зямлю і волю”, 
- пранеслася ў галаве. Штогод я цягаю на 
тачцы-двухколцы тоны сена, штодзень 
кашу ўрукі, кармлю быкоў, даю кароў, а ў 
гэты самы час недзе валяецца, прастой-
вае магутная тэхніка, і велізарная армія 
калгасных і раённых чыноўнікаў маюць 
няпыльную працу з мільённымі акладамі. 
Вось дзе нашы рэзервы і рабочая сіла. 
Але сённяшнія чыноўнікі не дадуць ходу 
аніякім рэформам. Яны зубамі мёртвай 
хваткай учапіліся ва ўладу і, падобна на 
тое, загінуць разам з ёй, але калгасы не 
здадуць. Гэта іхні апошні фарпост для бяз-
беднага жыцця. 

Г.Станкевіч.

АўТАМАБІЛЬ АА 0597-2

КАМУНІКАТ.ORG ЗАПРАШАЕ ДА СУПРАЦОўНІЦТВА

БЕЛАРУСКІ АЙСБЕРГ

“ПЕРЕУЧЁТ”

У аўторак 21-га верасня я прывычна ехаў 
на працу на сваім ровары. На вуліцы Свабо-
ды ў Бешанковічах мяне абагнаў аўтамабіль 
ГАЗ-66 пад нумарам АА 0597-2  з будкай, дзе 
сядзелі людзі. Іх, праўда, бачна не было, але іх 
прысутнасць выдаў ... поліэтыленавы корак ад 
віннай бутэлькі з надрэзаным краем. Ён куляй 
вылецеў з будкі машыны, што імчала ў маім 
накірунку і заскакаў перад мной па асфаль-
ту. Хутка аўтамабіль нечага спыніўся, і я яго 
абагнаў. Але праз колькі хвілін ён нагнаў мяне 
зноў. На гэты раз перад маім носам на асфальт 
бразнуўся недапалак цыгарэты. Заўважу, што 
ў гэты момант за аўтамабілем з будкай ехаў 
легкавік з надпісам на кузаве “Ахова прыро-
ды”. Застаецца дадаць, што ўсе апісваемыя 
падзеі адбываліся ў 8.15 – 8.20 раніцы.

А цяпер уявім сітуацыю паўней. А восьмай 
раніцы ўсе людзі спяшаюцца на працу. Але, 
калі вы наведаеце ў гэты час “Дзяжурны”, то 
заўважаце, што большая частка наведнікаў ку-
пляе зусім не хлеб з сасіскамі, а віно. І купляец-
ца яно не для таго, каб увечары пасля напру-
жанай працы крыху расслабіцца. Аказваецца, 
віно выпіваецца тут жа, каб пасля прыемна 
прыступіць да работы. Наколькі яна будзе вы-
сокапрадукцыйнай і карыснай для грамадства 
можна здагадвацца. 

У апошні час у нашай краіне сталі крыху 
больш жорсткімі адносіны да тых, хто за ру-
лём аўта. Але, нягледзечы на прынімаемыя 
меры, колькасць п’яных за рулём не змянша-

ецца. Сапраўднай жа катастрофай для краіны 
з’яўляецца колькасць тых, хто п’е з раніцы, і 
пасля гэтага прэтэндуе на дастойны заробак 
за рабочы дзень, які так пачынаецца. Баль-
шыня кіраўнікоў прадпрыемстваў проста 
заплюшчвае вочы. Берагуць нервы а мо не 
хоча псаваць адносіны са сваімі падапечнымі 
яшчэ і таму, што самі кіраўнікі небязгрэшныя. 
Да жорсткай барацьбы з аматарамі “зялёнага 
змія” у краіне ніяк не даходзіць. 

Алкаголь – страшная хвароба нашага гра-
мадства. Калі з ёй не змагацца, яна не толькі 
знішчае захопленых у палон, але і прыбірае 
да рук тых, хто яшчэ ўчора не меў да яе 
аніякага дачынення. Нашы ўлады поўнасцю 
не кантралююць сітуацыю. Нельга назваць 
дзейснымі тыя адміністратыўныя меры, якія 
прынімаюцца, каб папярэдзіць алкагалізацыю 
краіны. Адсюль нашы ўсе беды. Так, п’яніцамі 
лягчэй кіраваць, але краіна, дзе амаль пало-
ва п’яніц, не здольная да эфектыўнай працы. 
Інтэнсіўнасць працы ў Беларусі ў 10 разоў 
ніжэй, чым у Германіі. Адпаведна ў 10 разоў 
ніжэй і заробак. 

Толькі тады, калі ў нас запрацуюць рынач-
ныя адносіны, мы выб’емся з заганнай сітуацыі. 
Цяперашняя сістэма ўлады распісалася ў сва-
ёй бяссільнасці як-небудзь нешта змяніць. Да-
памогуць тут не дэкрэты прэзідэнта, а змена 
формы гаспадарання.   

Галасуйце за змены!
Г.Станкевіч.

Страшная рэчаіснасць

праблема
Лічыцца, што вуліцы імя Раманава за апошні 

год надалі дастойны выгляд. А як жа: стаіць 
агароджа – раз, пакладзены новы асфальт – 
два, урэшце, з аднаго боку зроблены ходнік 
– тры. Яно, сапраўды, работа зроблена нема-
лая. І калі едзеш па роўненькаму асфальту, то 
з вакна легкавіка ўсё выглядае даволі прываб-
на. А вось пешаходы і веласіпедысты ад тае 
ідылічнай карціны не ў захапленні, асабліва ў 
час дажджу. Бо ўся вада, што збіраецца на но-
вым асфальтавым пакрыцці, сцякае чамусьці 
ў бок ходніка. Такі зроблены тут профіль ас-
фальту. Пад ходнікам ляжаць тоненькія трубкі, 
па якіх вада павінна адводзіцца ў канаву. Але 
ці то яны забіліся зямлёй, ці з якой іншай пры-
чыны, але скрозь па вуліцы Раманава ад пава-
рота на Улу і аж да крамы “На Малінавай” у час 

дажджу блізу ходніка стаяць вялікія лужыны. 
Калі едзеш на ровары, то прыходзіцца выруль-
ваць амаль на цэнтр дарогі, трымацца далей 
ад ходніка. Ніхто не хоча ехаць па вадзе, лепей 
ужо як-небудзь выкручвацца з-пад машын. 
Пешаходы ж, што ідуць па ходніку, штохвілінна 
рызыкуюць трапіць пад халодны душ з-пад 
аўтамабільных колаў. 

Тыя “спецыялісты”, што клалі асфальт, 
павінны былі прыўзняць яго з боку ходніка на 
5-10 сантыметраў, крыху змяніўшы профіль 
дарогі. І вада пацякла б убок. Але прыёмка па-
крыцця адбывалася, пэўна, у добрае надвор’е 
і пад “ура”. Тое, што быў зроблены брак, сёння 
анікога не хвалюе. З вакна начальніцкіх аўта 
ўсё выглядае прыстойна.

М.васільёў.  
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З 
чым ідзе на вы-

бары аляксандар лука-
шэнка? якія наступствы для 

нацыянальна-дэмакратычнага 
флянгу апазыцыі будзе мець адмо-
ва аляксандра Мілінкевіча балята-
вацца на прэзыдэнта? «я прыйшоў, 

каб вы перамаглі,» – кажа ўладзімер 
Някляеў. «вы» – гэта хто? па гэтых пы-

таньнях у «праскім акцэнце» вядуць 
спрэчку сябра выбарчага штабу 
Някляева аляксандар Фядута, 

старшыня партыі БНФ аляк-
сей янукевіч і аналітык 

Сяргей Чалы.

По словам члена ЦИК Надежды Кисе-
левой, к списку инициативной группы 
замечаний нет. В то же время поступи-
ло заявление от другого претендента, 
индивидуального предпринимателя 
из Витебска Владимира Провальского, 
в котором он просит не регистриро-
вать инициативную группу Лукашен-
ко, поскольку документы в ЦИК он не 
представил лично.

 Как заявила председатель ЦИК 
Лидия Ермошина, есть практика, ког-
да вместо претендентов документы 
подавали их доверенные лица, и об 
этом уже неоднократно говорилось. 
Такое было, в частности, на местных 
выборах. «Оснований отказать нет», 
- заявила Ермошина. По ее словам, 
Лукашенко написал доверенность на 
подачу документов и все документы 
подписывал лично.

 Зарегистривал ЦИК и инициатив-
ную группу лидера кампании «Говори 
правду» Владимира Некляева. К нему 
у Центризбиркома также были пре-
тензии, так как поэт некоторое вре-
мя жил за пределами Беларуси. Как 
заявила член ЦИК Надежда Киселева, 
со ссылкой на объяснение Некляева, 
это были творческие командировки, 
а юридически он не эмигрировал, зна-
чит, может баллотироваться, посколь-
ку последние 10 лет де-юре постоян-

но проживал в Беларуси. По словам 
председателя Центризбиркома Лидии 
Ермошиной, в СМИ сообщалось об 
эмиграции претендента, однако нет 
формальных доказательств того, что 
Некляев не проживал в Беларуси. Она 
сослалась на пример Зенона Позняка, 
который проживал за рубежом, но его 
инициативная группа была зареги-
стрирована.

 В то же время секретарь ЦИК Ни-
колай Лозовик предложил отказать 
в регистрации инициативной группы 
Некляева.

В итоге инициативная группа боль-
шинством голосов была зарегистри-
рована. Она состоит из 3.217 человек.

 Ранее на заседании были зареги-
стрированы инициативные группы 
Владимира Некляева (восемь членов 
ЦИК высказались за, три - против), 
Ярослава Романчука, Юрия Глушакова, 
Андрея Санникова, Алеся Михалеви-
ча, Дмитрия Усса, Григория Костусева, 
Сергея Гайдукевича (девять - за, два - 
против) и Виталия Римашевского (все, 
кроме Некляева и Гайдукевича, едино-
гласно).

 Не зарегистрированы инициатив-
ные группы Натальи Стариковой и 
Ильи Добротвора.

«Белорусский партизан».

центризбиком на заседании 27 сентября единогласно зарегистрировал 
инициативную группу александра лукашенко, баллотирующегося на чет-
вертый срок, а также группы остальных основных претендентов. Чтобы 
стать кандидатами, им необходимо в течение месяца собрать не менее 100 
тысяч подписей граждан. 

вСЕ оСНовНыЕ пРЕтЕНдЕНты пРодолжат 
иЗБиРатЕльНый МаРаФоН

дракахруст: Выбарчая кампанія пачалася. З чым кан-
дыдаты ідуць на выбары і хто на іх уласна ідзе?

У чацьвер Аляксандар Лукашэнка выступіў на зьезь-
дзе Фэдэрацыі прафсаюзаў. Ён афіцыйна не заяўляў пра 
тое, што будзе ўдзельнічаць у выбарах, хаця казаў пра 
пляны, якія прасьціраюцца на гады і нават пяцігодкі на-
перад. У прамове перад афіцыйнымі прафсаюзамі пра-
гучала некалькі вострых заяваў, адно вызначэньне: апа-
зыцыя – ворагі народа, чаго вартае, але ці намаляваўся 
з гэтых заяваў хаця б нейкі эскіз выбарчага пасланьня 
дзейнага кіраўніка дзяржавы?

Чалы: Усе зачапіліся за гэтую фразу – ворагі народу, 
хаця сэнс трэба глядзець ня ў словах, а зьмесьце. Бо 
там было сказана пра тое, што калі ў нас зьяўляецца 
нейкі зьнешні вораг, то апазыцыя шукае там крыніцы 
для таго, каб можна было зьмяніць сытуацыю ўнутры. 
Гэта тое, што Ленін у свой час называў ператварэньнем 
імпэрыялістычнай вайны ў вайну грамадзянскую. Аб-
салютна відавочна, што з траўня мінулага году Расея 
вядзе эканамічную, а зараз ужо і інфармацыйную вай-
ну з Беларусьсю. І зусім не з Лукашэнкам, бо асабістыя 
адносіны  – гэта пытаньне апошніх некалькіх месяцаў, 
а ўсё пачалося значна раней. Цяпер разглядаецца такі 
варыянт пазыцыянаваньня, калі дзейны прэзыдэнт вы-
ступае як абаронца эканомікі і сувэрэнітэту супраць 
зьнешняй агрэсіі, і адпаведна апазыцыя – гэта тыя, што 
спрабуе скарыстацца зьнешняй пагрозай, каб зьмяніць 
сытуацыю ўнутры.

дракахруст: Аляксей, а вы з гэтага вы-
ступу зразумелі, якое бачаньне будучай 
Беларусі будзе прапаноўваць Лука-
шэнка падчас выбарчай кампаніі?

янукевіч: Я думаю, што як і 
падчас кампаніі 2006 году, ён 
ня будзе прапаноўваць нейкае 
пазытыўнае бачаньне, якая Бе-
ларусь будзе пры ім, а будзе 
маляваць нэгатыўную карціну 
той будучыні, якая чакае Бела-
русь, калі ён ня будзе пераа-
браны. Будзе гаварыцца, што 
ад дабра дабра не шукаюць, што 
можа гэты прэзыдэнт і ня самы 
дасканалы і можна яму шмат што 
закідаць, але калі яго ўлада не 
ўтрымаецца, то будзе хаос, вайна, 
разруха, кроў. Я перакананы ў гэтым.

дракахруст: Аляксандар, Сяргей 
Чалы пэўны час таму пісаў, што як раз з ба-
чаньнем будучыні Беларусі ў Лукашэнкі ў гэтай 
кампаніі будуць праблемы. Дык Лукашэнка прыдумаў 
нешта – як вы ацэньваеце?

Фядута: Я згодны з калегамі і паспрабаваў бы сын-
тэзаваць іх пункты гледжаньня. Сапраўды, Лукашэн-
ка зараз будзе палохаць тым, што ідзе эканамічная і 
інфармацыйная вайна з Расеяй і калі будзе кепска, то 
кепска будзе таму, што ён сыдзе, бо ён адзіны гарант 
таго, што мы будзем мець хаця б тое, што маем. Апанэнты 
будуць казаць, што сапраўды ідзе вайна, але Лукашэнка 
зьяўляецца адным са стваральнікаў сытуацыі, якую мы 
маем, што ўвесь час свайго кіраваньня ён замест таго, 
каб дывэрсыфікаваць каналы, па якіх ішлі нафта і газ, 
нічога не рабіў, а толькі будаваў лядовыя палацы і г.д. 

дракахруст: Паколькі па гэтым пытаньні паміж вамі 
суцэльная гармонія, то мы пяройдзем да пытаньняў пра 
апазыцыю, па якіх яна, я спадзяюся, разбурыцца.

Сэнсацыяй гэтай кампаніі (хаця і цалкам чаканай) 
стала заява Аляксандра Мілінкевіча пра тое, што ён 
ня будзе балятавацца ў прэзыдэнты ў гэтай кампаніі. 
Мілінкевіч тлумачыў сваё рашэньне ўмовамі правяд-
зеньня выбараў, але яны, здаецца, ня надта зьмяніліся з 
2006 году, калі ён быў адзіным кандыдатам ад апазыцыі. 
Дык чаму ён сышоў з дыстанцыі, на ваш погляд? Ума-
цуе ці аслабіць нацыянальна-дэмакратычную плынь 
апазыцыі гэты крок спадара Мілінкевіча?

Фядута: Умацуе па-першае. На мой погляд. Па-другое 
– гэта ратуе лёс самога спадара Мілінкевча, таму што ён 
пасьля гэтых выбараў ацалее ў якасьці палітыка. 

янукевіч: З аднаго боку, Аляксандар Мілінкевіч 
зьяўляецца на сёньняшні дзень найбольш яскравай і 
вядомай фігурай у нацыянальна-дэмакратычным коле 
і ягоны няўдзел робіць кампанію больш складанай для 
нацыянальна-дэмакратычных сілаў. Але зь іншага боку,  
некалькі апошніх месяцаў і нават раней гучала недо-
брасумленная крытыка ў бок Аляксандра Мілінкевіча 
менавіта як лідэра нацыянальна-дэмакратычных сілаў. 
Гэтыя закіды сыпаліся з усіх бакоў, яны наносілі моцную 
шкоды нацыянальна-дэмакратычным сілам. І тым, што 
ён сыходзіць з кампаніі, ён адводзіць ад сябе ўсе гэтыя 
абвінавачваньні, бо няма ніякага сэнсу на яго нападаць, 
калі ён не кандыдат, і ў пэўным сэнсе выводзіць дэма-
кратычныя сілы з-пад гэтага вагню.

Усе, ў тым ліку і тыя, хто пралічвае ў Крамлі пэўныя 
сцэнары, разумеюць, што дамагчыся нечага іншага, 
апроч абвяшчэньня  Лукашэнкі пераможцам на гэтых 
выбарах, ня варта. Сыстэма фальсыфікацыі адпрацавана 
настолькі дасканала, што Ярмошына абвесьціць столькі, 
колькі ёй давядуць. Захочуць 93% - яна агучыць 93%, за-
хочуць 57%, каб выглядала, як у Эўропе – яна агучыць 
57%. На гэтыя лічбы ніхто не зьбіраецца зважаць, і мы 
гэта зараз заяўляем. Мы робім стаўку на падвышэньне 
свайго ўплыву ў грамадзтве, і гэта можна будзе выме-
раць і сацыялягічнымі дасьледаваньнямі, і настроям у 
грамадзтве, які будзе бачны і адчувальны. І другое – гэта 
мабілізацыя грамадзтва на актыўны супраціў. І гэта так-
сама можна будзе пабачыць абсалютна яўна.

Чалы: Гэтыя выбары большасьцю гульцоў успрыма-
юцца як выбары прамежкавыя. Мала хто разьлічвае на 
перамогу, і хутчэй за ўсё  проста закладае фундамэнт 
для наступных выбараў – магчыма парлямэнцкіх, маг-
чыма прэзыдэнцкіх. Зьмест гэтага электаральнага цы-
клю – гэта зьмена эпох, зьмена пакаленьняў, сыходзяць 
«зубры», якіх увасабляе ў тым ліку і Мілінкевіч. І сваім 

выбарам ён як бы бласлаўляе маладое пакаленьне.
Зразумела, што па лёгіцы кандыдатам ад БНФ павінен 

быў быць сам Аляксей Янукевіч. Проста па ўзросту ён па-
куль ня можа балятавацца. Наколькі я разумею, яны хо-
чуць ператварыць партыю БНФ са сьцягу нацыяналізму 
крыві і мовы ў клясычную права-кансэрватыўную пар-
тыю.

І з гэтага пункту гледжаньня маніфэст Кастусёва-
Янукевіча – першая спроба падчас гэтай выбарчай 
кампаніі сказаць нешта зьмястоўнае. Яны сказалі, пра 
што яны наагул. На жаль у нас зараз усе кандыдаты ні аб 
чым. Хто такі Някляеў, акрамя таго, што ён паэт?

Гэты маніфэст пры ўсіх яго недахопах – вельмі 
правільнае пазыцыянаваньне, хлопцы паказалі, хто яны 
такія.

Аляксей мае рацыю, гэтая своеасаблівая перада-
ча паўнамоцтваў ад Мілінкевіча важная яшчэ і таму, 
што шмат было чорнага піяру, прычым на жаль ён у 
асноўным сыходзіў ад людзей, якія на мінулых выбарах 
былі паплечнікамі Мілінкевіча.

дракахруст: А зараз – пра пазыцыянаваньне яшчэ 
аднаго кандыдата – Ўладзімера Някляева. За некалькі 
месяцаў чалавек, які наагул не разглядаўся як чалец 
палітычнай эліты, стаў адным з самых уплывовых сябраў 
гэтага «клюбу». Гледзячы па ўсім, недахопу ў рэсурсах, у 
тым ліку і людзкіх, і арганізацыйных, ён не адчувае. Але 

на што, на каго ён можа разьлічваць? «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі» – слоган кампаніі, агуча-

ны Ўладзімерам Някляевым. А вось гэтае 
«вы» – гэта хто? 

Фядута: «Вы» ў лёзунгу Някляева 
– гэта тыя, каго спадар Чалы зараз 

так крытычна ацаніў, гэта тыя, хто 
хоча пераменаў. Гэта ня тыя, хто 
супраць Лукашэнкі, а тыя, хто 
хоча пераменаў у дзяржаве 
і ў грамадзтве, ў тым ліку і ў 
эканоміцы, любай сэрцу спа-
дара Чалага. На мой  погляд, 
гэта слушнае пазыцыянавань-
не, бо дагэтуль усе кандыдаты, 

якія ішлі на прэзыдэнцкія выба-
ры, ўспрымалі сябе як мэсіі, якія 

пакліканыя выратаваць дзяржа-
ву. У нашым выпадку кандыдат – 

гэта тэхнічная фігура, якая мусіць 
кансалідаваць пэўную частку грамад-

зтва і дамагчыся яе перамогі. Спадар 
Някляеў верыць, што можна перамагчы на 

гэтых выбарах, і я веру, што можна перамагчы 
менавіта на гэтых выбарах. Я лічу, што кансалідацыя гра-
мадзтва ўсё роўна адбудзецца і магчыма на этапе збору 
подпісаў. Я думаю, што мы, я маю на ўвазе апазыцыйны 
электарат, здолеем дамовіцца праз нашых кандыдатаў, 
каб гэтым разам перамога сапраўды была.

янукевіч: Мы не разглядаем нікога з тых, хто зма-
гаецца з Лукашэнкам, у якасьці ворага. Але мы кажам, 
што на сёньняшні момант у спадара Някляева і ў партыі 
БНФ розныя стратэгіі і мы ў пэўнай ступені зьяўляемся 
канкурэнтамі.

 На сёньняшні момант нельга казаць пра нейкага пра-
расейскага кандыдата ў тым сэнсе, што Крэмль прыняў 
рашэньне і хоча, каб гэтая канкрэтная асоба стала прэ-
зыдэнтам Беларусі. На сёньняшні момант мы перад 
усім кажам пра прарасейскі сцэнар. На нашу думку, 
тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тое, што зараз робіць 
у дачыненьні да Беларусі, да Лукашэнкі Крэмль і яго 
інструмэнты, тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тую ролю, 
якую гэта можа адыграць, на нашу думку ўдзельнічаюць 
сьвядома ці несьвядома ў крамлёўскім сцэнары.

Чалы: Я б згадзіўся з тым, што гэтыя выбары – 
сапраўды шанец электаральнай перамогі ўпершыню за 
многія гады. Я ў сваіх інтэрвію нават казаў, як гэта можна 
было б зрабіць. Зь іншага боку, гледзячы на выбарчую 
кампанію Някляева, я бачу, што яны зрабілі ўсе памылкі, 
якія толькі можна было зрабіць. Маючы тыя грошы, якія 
былі ў іх, гледзячы па тым, што яны робяць на рынку 
апазыцыйных паслугаў, вынік, які атрыманы – гэта про-
ста пшык.

Пытаньне ня ў колькасьці людзей у мэтавай групе, 
а ў тым, што ў людзей, якія прыходзяць на выбары, ў 
галаве павінна быць уяўленьне, што сабой увасабляе 
кандыдат. У Лукашэнкі ў 1994 годзе было моцнае анты-
карупцыйнае пасланьне, яно фактычна і выцягнула ўсе 
выбары.

Нават самы лёзунг – я прыйшоў, каб вы перамаглі, 
калі трэба тлумачыць, хто такія «вы» – гэта ўжо піяр-
правал. Я магу прапанаваць просты мэханізм кон-
тарпраграмаваньня: някляеўскі лёзунг «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі», а побач – маскоўскі тандэм. І будзе 
відавочна, хто такія «вы». 

Да нейкага пэрыяду я зь цікавасьцю назіраў за тым, 
што рабіла яго кампанія. Да таго моманту, пакуль ён 
не сказаў, што сам ідзе на выбары. Я меркаваў, што 
гэта хутчэй мабілізацыйная кампанія, кшталту кампаніі 
«Выбірай» у 2001 годзе: стварыць структуру, а ў апошні 
момант выцягнуць чорціка з табакеркі.

У мяне ўражаньне, што мэты перамагчы тут проста 
няма. Дзеяньні кампаніі «Гавары праўду» нагадваюць 
камэдыю «Горе от ума»: сабралася шмат добрых люд-
зей, але вынік – «шумим, братец, шумим».

Я чытаю дакумэнты «Гавары праўду» і не магу зразу-
мець, пра якія перамены ідзе гаворка. Я б сказаў, што 
насамрэч у іх ёсьць вельмі простая мэтавая група. 
Нягледзячы на размовы пра перамены, ідэя – як бы 
зрабіць, каб усё было, як пры Лукашэнку, без Лукашэнкі. 
Гэта сур‘ёзны пасыл дзейнай намэнклятуры. У мяне 
няма іншага тлумачэньня, што людзі робяць усё, каб ня 
выйграць, калі на самой справе перамога магчымая. І 
я ня бачу ў Някляеве прарасейскага кандыдата, я бачу 
ў ім выразьніка інтарэсаў намэнклятуры, якая хоча ўсё 
тое самае, але без Лукашэнкі. 

(Часткова скарочана)

Белорусская партия Зеленые при-
зывает Центризбиркомом Респу-
блики Беларусь не регистрировать 
в качестве претендента в кандидаты 
на пост президента Республики Бе-
ларусь Владимира Некляева.

Публичное бравирование поли-
тиком своего жестокого отношения 
к животным ставит под сомнение 
его моральный облик и заставляет 
задуматься об опасности, которую 
может представлять его кампания 
для общества. 

23-го сентября 2010 года во вре-
мя онлайн конференции на сайте 
интернет-издания «Солидарность». 
Некляев признался, что в детстве 
убил котенка. Процесс убийства 
животного, по словам Некляева, 
был подробно описан им в произ-
ведении «Армагедон. Драматычная 
паэма»: «Мне было гадоў дзесяць, 
калі я злавіў і забіў котку. Яна жыла 
ў свіране, бяздомная. Я забіў яе, 
узяўшы за заднія лапы — галавой аб 
бетонны слуп. Доўга, размахваючы-
ся, я біў і біў каціным целам аб бетон, 
у коткі галавы ўжо не было, а я ўсё 
лупіў, лупіў і лупіў!..»

При этом сам кандидат инициати-
вы «Говори правду» абсолютно не 
испытывает угрызений совести за 
совершенное действо и рассматри-
вает факт убийства животного лишь 
как повод для рефлексии об особен-
ностях своей детской психики.

Некляев: «Многое в детстве – в 
воспоминаниях о нем и в его фикса-
циях – тайна. Например, приступы 
детской жестокости… Во мне такое 
( прим: убийство котенка) случилось 
только раз, но все же случилось. Как, 
почему?.. Обычными спосабами сам 
себе я не мог это объяснить, поэто-
му и попытался проанализировать в 
драматической поэме…»

Поскольку одним из основных 
программных принципов Белорус-
ской партии Зеленые является охра-
на окружающей среды и животного 
мира, мы выступаем с протестом 
против пропаганды жестокого об-
ращения с животными в белорус-
ской политике. Мы хотим напомнить 
Владимиру Некляеву, что убийство 
живого существа не является лишь 
вопросом реализации его болез-
ненного либидо и литературных 
амбиций.

Необходимость защиты животных 

от жестокого обращения давно при-
знана на международном уровне. 
В частности, Европейская конвен-
ция по защите домашних животных 
признает наличие у человека нрав-
ственного долга перед животными и 
запрещает причинять им страдания. 
За действия, которыми бравирует 
писатель, претендующий на пре-
зидентский пост, в большинстве 
европейских стран предусмотрена 
уголовная ответственность. Даже в 
Беларуси, где, по мнению большин-
ства экспертов, права животных за-
щищены в недостаточной степени, 
также предусмотрено наказание 
для таких как Некляев.

Согласно статье 15.45 КоАП Ре-
спублики Беларусь «Жестокое об-
ращение с животными» им грозит 
административный арест сроком до 
двух суток: «Жестокое обращение с 
животными, повлекшее их гибель 
или увечье, а равно истязание жи-
вотных» были запрещены и совет-
ским законодательством. Если бы 
о преступлении стало известно в 
момент его совершения, родителям 
малолетнего убийцы котенка при-
шлось бы предстать перед судом и 
заплатить значительный штраф.

Мы не предлагаем призвать Не-
кляева к судебной ответственно-
сти за поступок, совершенный в 
детстве. Но мы требуем остановить 
пропаганду жестокого обращения с 
животными посредством выборов.

Публичная избирательная кампа-
ния человека с такими взглядами как 
у господина Некляева будет способ-
ствовать дегуманизации белорус-
ского общества. В первую очередь, 
это может нанести огромный ущерб 
моральному здоровью молодежи и 
детей. Кроме того, появление поли-
тического лидера с реноме «убийца 
котенка», станет дискредитацией 
всего белорусского общества в гла-
зах европейской общественности, 
показателем его низкой цивилизо-
ванности.

В силу этих причин мы просим 
ЦИК оказать Владимиру Некляеву в 
регистрации.

Мы так же предлагаем присоеди-
ниться к этому заявлению всем эко-
организациям, зоозащитникам и за-
интересованным лицам

пресс-служба Белорусской 
партии Зеленые.

Белорусская партия 
Зеленые: остановить 
убийцу котенка

ЛукашэНка, МіЛіНкевіч, НякЛяеў: хто куды?
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По данным Минфина, в ближай-
шую пятилетку Беларуси придется 
потратить миллиарды долларов 
для обслуживания внешнего гос-
долга. 

По состоянию на 1 августа внеш-
ний госдолг Беларуси составлял 
8,48 млрд долларов, увеличившись 
за первые семь месяцев этого года 
почти на 600 млн долларов. Эти 
данные еще не учитывают 1 млрд 
долларов, которые Беларусь полу-
чила в августе за счет размещения 
евробондов.

Основными кредиторами Бе-
ларуси до последнего времени 
являлись Россия, Международный 
валютный фонд, Венесуэла и Китай.

После размещения евробондов 
Беларусь стала должником еще и 
инвестбанков, управляющих ком-
паний, хэдж фондов, которые при-
обрели белорусские облигации.

Практически все деньги, взятые 
в долг, Беларуси придется вернуть 
в ближайшую пятилетку. Долги Рос-
сии и МВФ мы должны будем начать 
возвращать в 2012 году, а первые 
платежи Беларуси по евробондам 
должны начаться уже в феврале 
2011-го.

С учетом средств, полученных 
Беларусью после размещения ев-
робондов, размер выплат по внеш-
нему долгу превысит в 2011-2015 
годах 8 млрд долларов.

Закономерный вопрос, возни-
кающий по поводу предстоящих 
платежей по внешнему госдолгу, 
касается источников его погаше-
ния. Ведь в белорусской казне 
денег едва ли хватает: бюджет на 
следующий год запланирован с де-
фицитом в размере 3% ВВП.

Экономист Михаил Залесский 
полагает, что для погашения суще-
ствующих долгов Беларусь будет 
привлекать новые заимствования. 
«В Беларуси сегодня нет средств 
для погашения внешнего долга 
и нет оснований считать, что эти 
средства появятся у страны в бли-
жайшие годы. Поэтому будут при-
влекаться новые заимствования, 
чтобы обслуживать уже существу-
ющие долги», – считает Михаил За-

лесский.
Экономист Сергей Чалый также 

склоняется к тому, что власти будут 
стараться рефинансировать внеш-
ний долг за счет привлечения но-
вых заимствований.

После президентских выборов, 
считает собеседник «Белорусских 
новостей», возможна новая кре-
дитная программа с Международ-
ным валютным фондом.

«Сейчас идет раздача «слонов» 
перед президентскими выборами, 
что противоречит принципам, на 
которых готов предоставлять день-
ги МВФ. А после выборов, я думаю, 
будет новая программа с фондом», 
— полагает Сергей Чалый.

Особенно тяжелыми для Бела-
руси будут 2013 и 2014 годы – на 
это время придется пик платежей 
Беларуси по внешним заимствова-
ниям.

Однако пик платежей сегодня 
не беспокоит официальный Минск. 
Наоборот, белорусские власти на-
мерены увеличивать внешние за-
имствования. В ближайшее время 
долговые ценные бумаги плани-
руется разместить на российском 
рынке. В следующем году – занять 
благодаря евробондам еще милли-
ард долларов.

Причем речь не идет о займах, 
которые будут привлекаться для 
погашения внешнего долга. 

Из фокуса внимания официаль-
ного Минска пока ускользает тот 
факт, что в 2013 и в 2014 годах стра-
не понадобится 4,5 млрд долларов 
для погашения внешнего долга. И 
это без учета того, что одновремен-
но придется делать платежи по ев-
робондам, которые сегодня страна 
активно размещает.

С другой стороны, не стоит 
удивляться тому, что сегодня тема 
погашения внешнего долга слабо 
звучит в Беларуси. Началась оче-
редная президентская кампания, а 
накануне выборов, как показыва-
ет опыт Греции, власти о внешнем 
долге сильно не распространяют-
ся.

дмитрий Заяц, 
«Белорусские новости».

НОВОМУ ПРЕЗиДЕНТУ ПРиДЕТСЯ 
ПЛАТиТЬ ПО ДОЛГАМ СТАРОГО

Беларусь	продолжает	стремительно	наращивать	внеш-
ний	госдолг.	На	сентябрь-октябрь	запланированы	очередные	
заимствования	-	Беларусь	планирует	размещать	евробонды	
на	российском	рынке.	Внешний	госдолг	увеличивается,	а	ког-
да	и	каким	образом	мы	будем	его	отдавать?	

«Сокращение субсидий из РФ — 
шок для экономики Беларуси»

— Это стало шоком для экономи-
ки Республики Беларусь, который 
был оценен примерно в 2 миллиарда 
долларов в этом году, в то время как 
дефицит счета по текущим операци-
ям в прошлом году составил 13% ВВП. 
Повышение цен на нефть привело 
к существенному снижению рента-
бельности нефтеперерабатывающих 
предприятий. В связи с этим, экспорт 
нефтепродуктов значительно сокра-
тился. Власти, однако, приняли меры, 
в том числе в налогово-бюджетной об-
ласти с тем, чтобы уменьшить влияние 
шока на экономику Республики Бела-
русь, — сказала Колядина в интервью 
РИА Новости.

Россия ввела пошлину на ту часть 
импортируемой нефти, которую Бело-
руссия перерабатывала и перепрода-
вала в Европу. Субсидия на поставки 
в размере 6,3 миллиона тонн для вну-
тренних нужд пока остается. В резуль-
тате Белоруссия в первом полугодии 
сократила на 49,8% в годовом выраже-
нии импорт нефти из России, экспорт 
нефтепродуктов сократился на 40%, а 
объем продукции нефтеперерабаты-
вающей промышленности Белоруссии 
упал на 30%.

— Диверсификация экономики, 
безусловно, необходима, но, Россия 
и ЕС останутся крупными торговыми 
партнерами Беларуси. Хотя в Европу в 
основном экспортировались продук-
ты нефтепереработки. Что касается 
субсидий, то отказ от них неизбежен. 
Белорусская экономика должна стать 
менее зависимой, и Россия сама при-
дет к тому, чтобы полностью ликвиди-
ровать субсидии, – считает Колядина.

По ее оценке, адаптация белорус-
ской экономики к работе без россий-
ских субсидий – вопрос лишь време-
ни. Минск, вероятно, вынужден будет 
пойти на непопулярные меры, в том 

числе такие, как сокращение субсидий 
ЖКХ, что уже было обещано МВФ.

инвесторы увидели в Беларуси 
больше рисков, чем в Греции

Правительство Беларуси в условиях 
урезания российских субсидий и тра-
диционной системы льготного кре-
дитования впервые было вынуждено 
встать на путь внешнего рыночного 
заимствования. Минск разместил ны-
нешним летом евробонды на 1 мил-
лиард долларов, планируя в течение 
двух лет довести объем займа до 2 
миллиардов долларов.

— Мы поддерживали этот шаг, по-
тому что это путь к более тесной эко-
номической интеграции в глобальную 
финансовую систему и в целом в миро-
вую экономику. С другой стороны мне 
представляется, что для белорусских 
властей это тоже своего рода тест: как 
оценивают инвесторы эту экономику. 
Я имею в виду рейтинги суверенного 
заемщика, — сказала Колядина.

По оценке МВФ, размещение бело-
русских бондов прошло успешно. Хотя 
заимствование для Беларуси оказа-
лось дорогим, – доходность по евроо-
блигациям страны была установлена 
на уровне 8,75%. Для сравнения, ока-
завшаяся в воронке кризиса Греция 
разместила заем с доходностью 7,2%, 
Россия – на уровне 3,741 – 5,082% при 
сроках на пять и на десять лет.

Беларусь остается своеобразным 
нереформированным «островом в Ев-
ропе», где около 80% собственности 
принадлежит государству. При этом 
правительство всегда делает акцент 
на необходимость привлечения част-
ных инвесторов в страну.

— Государственная доля собствен-
ности остается очень значительной. В 
настоящее время, однако, правитель-
ство заявляет о необходимости эко-
номической либерализации. Опреде-

ленные шаги были сделаны во время 
15-месячной программы stand-by с 
МВФ — в части либерализации цен, 
процентных ставок. Власти работают 
над созданием агентства по инвести-
циям и приватизации и приняли Закон 
о приватизации. Большая работа была 
проведена по созданию специально-
го финансового агентства, которое 
является очень важной структурной 
мерой для того, чтобы обеспечить 
устойчивость банковской системы в 
долгосрочном плане. Однако, в по-
следнее время эта работа замедли-
лась и проект указа по созданию 
агентства так и не принят. Я надеюсь, 
что эта работа будет завершена в бли-
жайшее время, — считает постоянный 
представитель МВФ.

По ее мнению, прогресс в области 
приватизации и развитие малого и 
среднего бизнеса, а также уменьше-
ние вмешательства государства в эко-
номику – это необходимые условия 
для того, чтобы сделать экономиче-
скую модель более устойчивой и ди-
намичной.

пятилетки количества
Существующая в Беларуси экономи-

ческая модель, живущая по опускае-
мым сверху годовым и пятилетним 
планам, теряет конкуренцию даже на 
постсоветском пространстве. В Бела-
руси предприятиям вне зависимости 
от форм собственности устанавлива-
ются целевые показатели по выпуску 
продукции, занятости и зарплате, 
росту валового внутреннего продук-
та, кредитованию экономики и массе 
других показателей.

— В то время как в рыночной эко-
номике целью предприятия является 
максимизация прибыли, белорусские 
предприятия должны обеспечить вы-
полнение обязательных количествен-
ных показателей — задача, которая 

часто несовместима с целью максими-
зации прибыли, — сказала Колядина.

Локомотив белорусского ВВП — 
государственные программы — фи-
нансируются путем государственного 
вмешательства в распределение кре-
дитных ресурсов на основе субсиди-
рованного процента.

— Почему это мешает динамич-
ности экономики? Кредитование го-
сударственных программ вытесняет 
кредитование на рыночных условиях. 
Стимулы хозяйствующих субъектов к 
эффективному использованию этих 
ссуд ослаблены тем, что многие креди-
ты имеют государственные гарантии. 
Банки также оценивают, что связанные 
с этим кредитные риски минимальны. 
В долгосрочном плане это означает, 
что отдача на эти вложения будет не 
столь велика, как могла бы быть, если 
бы хозяйствующие субъекты были за-
интересованы в максимизации этой 
отдачи. Поскольку в значительной 
степени присутствуют гарантии госу-
дарства, это означает, что мониторинг 
этих рисков недостаточно тщатель-
ный, — рассказала Колядина.

Премьер-министр Беларуси Сер-
гей Сидорский уже представил пре-
зиденту Александру Лукашенко план 
на очередную пятилетку 2011-2015 
годов, предусматривающий рост ВВП 
свыше 60% к текущей пятилетке, пре-
имущественно за счет привлечения 
инвестиций.

— До настоящего момента приток 

инвестиций в белорусскую экономи-
ку — меньше, чем в страны с форми-
рующейся экономикой в регионе. Это, 
очевидно, объясняется рядом фак-
торов, в том числе, и значительным 
вмешательством государства в эконо-
мику и недостаточно предсказуемым 
бизнес-климатом, — считает постпред 
МВФ.

По оценке Фонда, в начале нынеш-
него десятилетия производительность 
труда росла достаточно значительны-
ми темпами, опережая темпы роста 
зарплаты. Однако во второй половине 
ситуация изменилась и зарплата рос-
ла быстрее, чем производительность 
труда, подрывая конкурентоспособ-
ность предприятий на внешних рын-
ках.

В сентябре правительство заявило 
об очередном повышении заработной 
платы в стране.

— В последнее время рост заработ-
ной платы опережал рост производи-
тельности труда. Наверное, перелом-
ным был 2007 год, когда белорусской 
экономике нужно было адаптировать-
ся к увеличению экспортных тарифов 
на энергоносители и нефтепродукты, 
но государственное вмешательство 
оставалось очень значительным. 
Сейчас темпы роста осуществляются 
через установление целевых показа-
телей. Возникает вопрос, насколько 
эффективна такая экономика, — ска-
зала Колядина.

 лариса Саенко, Риа «Новости». 

Введение	Россией	экспортной	пошлины	на	нефть	для	Беларуси	стало	тяжелым	испытанием	для	белорус-
ской	экономики,	которой	еще	предстоят	значительные	реформы,	считает	постоянный	представитель	
Международного	валютного	фонда	(МВФ)	в	Беларуси	Наталия	Колядина.	

25 сентября претендент на уча-
стие в выборах президента Бела-
руси, лидер оргкомитета по соз-
данию союза «За модернизацию» 
Алесь Михалевич принял уча-
стие в традиционной ежеднев-
ной акции у минского монастыря 
бернардинцев и костела Святого 
Иосифа.
Выступая перед защитниками 
святыни, политик сказал, что по-
сле голосования на президент-
ских выборах необходимо бо-
роться за свой выбор и отстоять 
его. Он выразил уверенность, что 
вместе со своей командой собе-
рет 100 тыс. подписей избирате-
лей и примет участие в кампании. 
«Только участие в выборах может 
наполнить их реальным смыс-
лом», — считает Михалевич. 
Политик намерен лично уча-
ствовать в сборе подписей для 
регистрации кандидатом в пре-
зиденты, а также во встречах с 
избирателями, которые будут 
проводиться в оживленных ме-
стах разных городов страны. «Я 
буду делать все для того, чтобы 
избиратели увидели меня и смог-
ли пообщаться со мной. Если в те-
чение дня жители малых городов 
смогут увидеть меня на централь-
ной площади, у входа в местный 
универмаг или на главный рынок, 
это станет событием для данного 
населенного пункта», — убеж-
ден Михалевич. По его мнению, 
такая форма общения поможет 
при сборе подписей. «Я не будут 
брать на себя каких-то конкрет-

ных обязательств по количеству 
собранных подписей. Просто я 
буду это делать, чтобы другим 
было проще собирать подписи за 
меня», — отметил политик. 
По его словам, поскольку полити-
ка является искусством возмож-
ного и не терпит сослагательного 
наклонения, в своей избиратель-
ной кампании он будет исходить 
только из конкретных реалий. 
Заговорил Михалевич и о мона-
стыре бернардинцев, где еже-
дневно дежурят представители 
общественности, добиваясь воз-
вращения святыни верующим. 
Выступая перед ними, политик 
сказал, что культовые здания 
должны принадлежать конфес-

сиям, которые возвели эти свя-
тыни. 
По его словам, опыт борьбы за 
возвращение католикам сто-
личных костелов Святого Роха и 
пресвятой Девы Марии вселяет 
надежду, что и монастырь бер-
нардинцев вскоре обретет своих 
исконных хозяев и здесь зазвучат 
молитвы и богослужения. 
Как отметил Михалевич, в Бела-
руси проблема реституции свя-
тынь является актуальной для 
верующих многих конфессий. По 
его мнению, если государство не 
может вернуть храм, оно должно 
бесплатно и беспрепятственно 
предоставлять земельные участ-
ники для возведения культовых 
зданий. 
В традиционной ежедневной 
акции участвовало более 20 че-
ловек с лампадами, которые со-
вершили молебен и исполнили 
духовный гимн «Магутны Божа». 
Поэтесса Валерия Кустова проч-
ла свои стихотворения о Родине, 
Боге и любви. Среди других ак-
ций, которые намереваются про-
водить защитники монастыря, 
Северинец назвал встречи с пре-
тендентами на участие в выборах 
главы государства, велопробег и 
художественный пленэр, а также 
конкурс на лучшее стихотворе-
ние, посвященное святыне. Ито-
ги конкурса будут подведены 28 
сентября, а награждение победи-
телей состоится 29 сентября. 

Марат ГоРЕвой.

МихАЛЕВиЧ БУДЕТ и САМ СОБиРАТЬ 
ПОДПиСи ЗА СВОЕ ВЫДВижЕНиЕ


